
Drogmegelőzés 
a SZOTE-n 

• M u n k a t á r s u n k t ó l 
H a l l g a t ó k é s a d r o g -

m e g e l ő z é s c ímmel d r o g -
p revenc ió s t r é n i n g p r o g -
r a m n a k a d o t t h o n t o k -
t ó b e r 2 - 3 - á n a S z e n t -
György i Alber t Orvos tu -
d o m á n y i Egye tem. 

A konferencia a felsőok-
tatás, a drogfogyasztás és -
megelőzés kapcsolatára he-
lyezi a hangsúlyt. 

A program szervezői a 
Miniszterelnöki Hivatal, a 
Mentálhigiénés Programiro-
da, a szegedi önkormányzat, 
az Egészséges I f júságér t 
Alapítvány és a Hallgatói 
Önkormányzatok Országos 
Konferenciája. 

A konferencia megnyi-
tóján, október 2-án a vá-
rosházán jelen lesz Stumpf 
István, a Minisztere lnöki 
Hivatal min isz te re , Veér 
András , a men tá lh ig i éné 
miniszteri biztosa, Szalay 
István polgármester , Do-
bozy Attila, a SZOTE rek-
tora és Skultéty Tamás, a 
HÖOK elnöke. Az első nap 
tudományos programja 13 
órakor kezdődik a Dugo-
nics téri egyetemi épület-
ben. Szakemberek tartanak 
előadást egyebek között az 
élvezeti szerekről, a drog-
fogyasztással ö s sze függő 
f e r t ő z é s e k r ő l , az e g y e s 
d rogok s a j á t o s s á g a i r ó l . 
M á s n a p , o k t ó b e r 3 - án 
u g y a n e z e n a h e l y s z í n e n 
reggel 8 órakor folytatódik 
a konferencia, amelyen ar-
ra is lehetőség nyílik, hogy 
az érdeklődők kiscsopor-
tokban beszéljék meg a té-
maval kapcsolatos problé-
m á k a t . A k o n f e r e n c i á t 
spo r t - és s z ó r a k o z t a t ó 
p r o g r a m o k egész í t i k ki : 
október 2-án délután 2 és 7 
óra között egyebek mellett 
kerékpár és aszfaltrajz-ver-
senyt, j á tékos veté lkedő-
ket. au tó-k iá l l í tás t , body 
building-, aérobik- és di-
vatbemutatót rendeznek. 

Az élethosszig 
tartó 

tanulás 

• B u d a p e s t (MTI) 
A képzést az óvodától a 

szakképzésen át az egyete-
mig átfogó új Oktatási Mi-
n i sz té r ium t evékenysége 
megfelel annak a javaslat-
nak, amelye t az O E C D 
szakértői szorgalmaznak -
mondta a tárca politikai ál-
lamti tkára az é le thossz ig 
tartó tanulás magyarországi 
helyzetéről rendezett buda-
pesti konferenc ia zárását 
követően. 

Pá l inkás József beszá-
molt arról is, hogy a gazda-
ságilag fejlett országokat tö-
mörítő szervezet szakértői 
úgy látják: Magyarországon 
erősíteni kell „az átmeneti 
lehetőségeket", a formális 
iskolarendszerű képzés és a 
felnőttoktatás között. Az ál-
lamtitkár felhívta a figyel-
met arra, hogy Magyaror-
szág az első olyan OECD-
tagország, amely esetében 
jelentés készül a felnőttkép-
zés helyzetéről. 

A tervezett dokumentum 
a k o r m á n y n a k az éle t -
hosszig tartó tanulás rend-
szerének kiépítésében és fi-
n a n s z í r o z á s á b a n j á t s zo t t 
szerepével, valamint a fel-
nőttképzésnek az általános 
értelemben vett oktatáshoz 
fűződő viszonyával foglal-
kozik. 

A mostani tanácskozáson 
az OECD-szakér tők meg-
hallgatták az új oktatási kor-
mányzat, valamint a hazai 
szakma képviselőinek állás-
pontját és észrevételeit a ké-
szülő jelentésről, amelynek 
végleges változatát decem-
berre dolgozzák ki. 

UNIVERSITAS 
• A tanárképzés régi fénye 

• • 

Ünnep a JGYTF-n 

A t a n á r k é p z ő fő iskola a hé t évt ized a l a t t a v á r o s szerves r é szévé vál t . (Fotó: Karnok Csaba) 

Az elmúlt hé ten ket tős 
jubi leumot ünnepe l t ek a 
B o l d o g a s s z o n y s u g á r ú t 
6 - 8 . s z á m a l a t t . A Ju -
h á s z G y u l a T a n á r k é p z ő 
F ő i s k o l á n a h a z a i é s a 
s z e g e d i t a n á r k é p z é s 
e l i n d u l á s á n a k 125. , illet-
v e 7 0 . é v f o r d u l ó j á r ó l 
e m l é k e z t e k m e g . Az in-
t é z m é n y , a m e l y a h é t 
é v t i z e d a l a t t a v á r o s 
szerves részévé vált , eb-
ből a z a l k a l o m b ó l a d t a 
ki a f ő i s k o l a t ö r t é n e t é t 
b e m u t a t ó a l m a n a c h j á t . 

A tanárképzéssel kezdet-
ben a fővárosban székelő 
polgári iskolai tanító, majd 
tanárképző intézmények -
Paedagogium és az Erzsébet 
Nőiskola - fog la lkoz tak . 
1928-ban e kettőt egyesttette 
és helyezte le Szegedre gróf 
Klebelsberg Kunó. Az akkori 
kultuszminiszter a trianoni 
döntést követően felismerte, 
hogy a megcsonkított, gazda-
sági potenciáljától jórészt 
megfosztott országnak egyet-
len felszínen maradási esélye 
a szellemi értékek gyarapítá-

Az elödök 
Budapesten 
1873-1898 Állami Polgári Iskolai Tanítónőképző Inté-

zet (1898-1918 Erzsébet Nőiskola) 
1873-1918 Állami Polgári Iskolai Tanítóképző Intézet 

(Paedagogium) 
1918-1928 Állami Polgári Iskolai Tanárnőképző Főis-

kola 
1918-1928 Állami Polgári Iskolai Tanárképző Főiskola 
Szegeden 
1928-1947 Állami Polgári Iskolai Tanárképző Főiskola 
1947-1962 Állami Pedagógiai Főiskola 
1962-1973 Szegedi Tanárképző Főiskola 
1973-tól Juhász Gyula Tanárképző Főiskola 

sa, illetve gazdagítása. A ju-
bi leumi ünnepségsoroza t 
megnyitóján Kiss Ádám, az 
Oktatási Minisztérium felső-
oktatásért felelős helyettes 
államtitkára rámutatott: het-
ven esz tendővel ezelőtt 
olyan emberek kerültek a 
kormányrúdhoz, akik nagy 
erőfeszítéseket tettek az ok-
tatási és kulturális élet meg-
újítására. A most hivatalba 
lépett kormány hasonlókép-
pen szeretne áldozni az okta-
tási és kulturális szférára. 

mert jól tudja: Magyarország 
csak tanult elmékkel léphet a 
fejlődés útjára. Éppen ezért 
az oktatási kabinet azon lesz, 
hogy a tanárképzés vissza-
nyelje régi fényét. Ennek ér-
dekében a kormányzat fenn-
tartja a duális rendszerű ta-
nárképzést, lehetőségei sze-
rint javítja a képzés minősé-
gét és bővíti a kínálatot. Te-
szi mindezt azért, hogy a ta-
nári pályának újból becsülete 
legyen. Galambos Gábor, a 
JGYTF főigazgatója úgy vél-

te, hogy a kultuszminiszteri 
letelepítő szándék reális volt, 
s a tanárképző főiskola min-
den korban teljesítette a vele 
szemben támasztott igénye-
ket. Reményét fe jezte ki, 
hogy ez a tradíció a jövőben 
is folytatódik. A főiskola 
universitasbeli szerepéről el-
mondta, hogy abban, értéke-
ik megtartásával, rangjuknak 
és hagyományaiknak megfe-
lelően szeretnének részt ven-
ni. 

A tanárképző főiskola tör-
ténetét feldolgozó almana-
chot Békési Imre tanszékve-
zető egyetemi tanár mutatta 
be. Elmondta, hogy a hatszáz 
oldalas almanach megvalósí-
tásában hatvan ember közre-
működött. A két esztendő 
alatt elkészült mfves kiad-
ványban hatalmas tényanyag 
és fényes névsor tárul az ol-
vasó szeme elé. Az almanach 
több mint háromszáz kiváló 
tudós, kutató és pedagógus 
nevét, életének főbb állomá-
sait, és munkásságuk esszen-
ciáját tartalmazza. 

Sz. C. Sz. 

Megállapodott a JATE 
és a Bay Alapítvány 

• Munkatársunktól 
Együttműködési megálla-

podást írt alá tegnap délután 
Pungor Ernő főigazgató a 
Bay Zoltán Alkalmazott Ku-
tatási Alapítvány, és Mészá-
ros Rezső rektor a József Atti-
la Tudományegyetem nevé-
ben. A megállapodás nem egy 
jövőbeni együttműködés alap-
jait rakja le, hanem egy öt éve 
tartó, szoros munkakapcsola-
tot foglal frásba - mondta 
Kálmán Miklós, a szegedi ku-
tatóintézet igazgatója. Bay 
Alapítvány Biotechnológiai 
Intézete ugyanis öt évvel ez-
előtt történt megalapítása óta 
több szállal kapcsolódik az 
egyetemhez. A szerződéskö-
tés célja, hogy a piacorientált 
alkalmazott kutatás-fejlesztés 
és a felsőoktatás kapcsolata 
tovább erősödjön, megvaló-

suljon az egyetemen létrejött 
biotechnológiai eredmények 
gyakorlati hasznosítása, az 
egyetemi kutatók céltudatosan 
kapcsolódjanak az intézetben 
folyó munkába, az alapítvány 
szellemi és infrastrukturális 
ereje rendszeresen segítse a 
felsőoktatást. Pungor Emő ki-
emelte a Szeged rendkívüli 
intézményi adottságaiban rej-
lő együttműködési lehetősé-
geket, hiszen a városban a kü-
lönböző profilú felsőoktatási 
intézmények mellett akadémi-
ai és Bay-kutatóintézet is mű-
ködik. Mészáros Rezső az 
együttműködés legfontosabb 
elemének a közösen végzett 
tudományos utánpótlás-neve-
lést tartotta, hiszen az intézet-
ben a doktorandusz hallgatók 
alkotják a munkaerő tekinté-
lyes részét. 

Szökefalvi-születésnap 
a SZAB-ban 

• Munkatársunktól 
Szőkefalvi-Nagy Béla aka-

démikust köszöntik nyolc-
vanötödik születésnapja al-
kalmából azzal a minikonfe-
renciával, amelyen a mate-
matika néhány alapvető kér-
déséről tartanak előadást 30-
án 11 órától az akadémiai 
székházban. Császár Ákos, 
az MTA rendes tag ja , az 
akadémia matematikai osz-
tályának elnöke, illetve Hat-
vani László, az MTA levele-
ző tagja, a JATE Bolyai In-
tézetének vezetője mond kö-
szöntőt . Ezt követően 
Kérchy László „Reguláris 
norma-sorozatú operátorok" 
címmel tart előadást, majd 
Molnár Lajos „A Wigner 
unitér-antiunitér tétel egy al-
gebrai b izonyí tása" című 
előadását hallgathatják meg 

a résztvevők. Rövid szünet 
után 12 órakor kezdődik 
Nagy Béla „Lineáris operá-
torok hatványai és rezolven-
se" című beszámolója, majd 
„Egy példa Voiculescu ent-
rópiá ja kapcsán" c ímmel 
Petz Dénes, „Operátor-kiter-
jesztés Hilbert téren" cím-
mel Sebestyén Zoltán tart 
előadást. 

A SZOTE Gyermekgyó-
gyászati Klinikájának okta-
tói számolnak be újabb ered-
ményeikről, kutatási koncep-
cióikról 29-én 16 órától a 
Szegedi Akadémiai Bizott-
ság székházában. 

A Nyelvészeti Műhely so-
rozatban Gabriele Greefen 
előadását hallgathatják meg 
az érdeklődők 30-án 18 óra-
kor az akadémiai székház-
ban. 

• Egy felvidéki 
a Délvidéken 

„Jobb lesz itt 
nekem" 

Ha Meciar m a r a d h a -
t a l m o n , a z o k , a k i k n e k 
l e h e t ő s é g ü k a d ó d i k , el-
h a g y j á k a z o r s z á g o t -
n y i l a t k o z t a l a p u n k n a k 
a s z l o v á k i a i v á l a s z t á -
sok előt t n é h á n y n a p p a l 
Pe - theö Attila. A révko-
m á r o m i s z ü l e t é s ű , h a r -
m a d é v e s , s z lovák- tö r t é -
n e l e m s z a k o s f ő i s k o l a i 
h a l l g a t ó n e m t u d t a 
m e g m o n d a n i , h o g y me-
l y i k o r s z á g b a n f o g 
m a j d élni a z i sko la be -
f e j e z é s e u t á n . M i n t 
m o n d t a : sok f ü g g a t tó l , 
h o g y M e c i a r m a r a d - e 
h a t a l m o n v a g y s e m . Ma 
m á r t u d j u k , Meciar g y ő -
z ö t t , d e a z e l l e n z é k 
nyer t . 

• Hogyan kerültél Sze-
gedre? 
- 1995-ben érettségiztem 

a révkomáromi magyar tan-
nyelvű g imnáz iumban . A 
nyitrai pedagógiai főiskola 
történelem-filozófia szakára 
felvételiztem. A történelem 
szóbelin kedvenc témámról, 
az első világháborúról, és az 
azt köve tő e seményekrő l 
kérdezgettek. 

• Ez elég kényes kérdés 
Szlovákiában. 
- Hát, igen. Ennek meg-

felelően a felvételi beszél-
getés is igen furcsa körül-
mények között zajlott. Nem 
is vettek fel a nyitrai főisko-
lára. 

• Ezt követően jöttél 
Szegedre, a Juhász Gyu-
la Tanárképző Főiskolá-
ra. Miért nem Budapest-
re? Az közelebb van Rév-
kormáromhoz. 
- Az az igazság, hogy a 

nővérem korábban itt volt a 
tanárképzőn részképzésen, s 
nagyon szép dolgokat me-
sélt a városról és a főiskolá-
ról. Édesanyám is azt mond-
ta, hogy jobb dolgom lesz 
itt nekem, mint Pesten. 

• Jártál már előtte Sze-
geden ? 
- Nem. A bará tommal , 

aki a JATE-ra jár, két nap-
pal a beiratkozás előtt jöt-
tünk le Szegedre. Mivel kol-
légiumot nem kaptunk, al-
bérletet kellett keresnünk. 
H u s z o n ö t - h a r m i n c k i lós 
pakkal a hátunkon indultunk 
szálláshely keresőbe. 

• És találtatok megfele-
lő albérletet? 
- Igen, két óra alatt , a 

Nyitra utcában. 
• Óh, minő véletlen! 
- Az. Attól függetlenül, 

hogy előtte még nem jártam 
Szegeden, Magyarországon 
igen sok időt töltöttem, így 
aztán ismertem az emberek 
mentalitását. 

• És milyen az észjárá-
sunk, a lelki világunk? 
- A magyarországi ma-

gyarok gondolkodása éret-

tebbnek tűnik. Nálunk, talán 
a kisebbségi létből kifolyó-
lag, konzerva t ívabbak az 
emberek. 

• És a szlovákok? 
- Bevallom, a szlováko-

kat nem annyira ismerem, 
ugyanis nincs köztük bará-
tom. Talán a bölcsődében 
volt utoljára két szlovák fiú, 
akit a barátomnak tekintet-
tem. Odahaza a magyarok 
főképpen magyarokkal tart-
ják a kapcsolatot. A szóra-
kozóhelyeken például külön 
csoportokban ülnek a ma-
gyarok és a szlovákok. Bár 
nem közelítünk egymáshoz, 
nem is bántjuk egymást. 

• Az ellentéteket felülről 
szítják. 
- Igen. A felvidéki ma-

gyarság kultúrközpontjában. 
Révkomáromban például az 
utóbbi időben egyre több 
szlovák szót lehet hallani. A 
település elszlovákosítása 
tökéletesen megegyezik a 
Meciar-kormány érdekeivel. 
Ha bá rmi lyen konf l ik tus 
adódik az országban, a ma-
gyarokra mutogatnak, hogy 
ők provokálnak. De mi ab-
ban a provokáció, ha valaki 
a jogait kéri számon? Úgy 
nem lehet Európába menni, 
hogy mindig másban kere-
sik a hibát, s gyártják az el-
lenségképet. A nővérem az 
e lhíresül t „b izonyí tvány-
botrányos" iskolában tanít, s 
ott az állam azért vonta meg 
a pedagógusoktól a fizeté-
sük egyharmadát, mert ki-
álltak az igazgató mellett. 

• Mi lesz, ha a választá-
sok után Meciar marad 
hatalmon? 
- Úgy gondolom, hogy 

azok, akiknek lehetőségük 
adódik, elhagyják az orszá-
got. A pozsonyi értelmiség 
például, amelynek nagy ré-
sze Meciar-ellenes. 

0 Meglátásod mit kelle-
ne másképpen csinálnia 
Magyarországnak, hogy 
javuljon a szlovák-ma-
gyar viszony? 
- Szerintem egyszerűen 

meg kell tanítani az embere-
ket arra, hogy mire legye-
nek büszkék. Mindemellett 
az anyaországnak mérték-
ta r tóan kell po l i t i zá ln ia , 
mert minden a kisebbségben 
élő magyarokon csattan. 

• Ha végzel a főiskolán, 
akkor maradsz Magyar-
országon vagy hazamész 
Szlovákiába? 
- Óriási harc dúl a lel-

kemben, hiszen én ott szü-
lettem, ott születtek és hal-
tak meg a nagyszü l e im . 
Ugyanakkor az embernek 
mind ig nehéz a jóbó l a 
rosszba menni , fő leg , ha 
marad Meciar. Ha marad, 
megfogalmazódik bennem a 
kérdés: van-e a gyermeke-
imnek jövője Szlovákiában? 

Szabó C. Szi lárd 

Pe theö Attila: Bár n e m közel í tünk e g y m á s h o z 
a s z l o v á k o k k a l , n e m is b á n t j u k e g y m á s t . 

(Fotó: Nagy László) 


